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ЦІ ВЕРЫЦЕ ВЫ
Ў АДРАДЖЭННЕ
РАСІЙСКАЙ ІМПЕРЫІ?

ПЕРАД ФІНІШАМ
І ЎЛАДА, І АПАЗІЦЫЯ З НЕЦЯРПЛІВАСЦЮ

ЧАКАЮЦЬ ЗАКАНЧЭННЯ ВЫБАРЧАЙ КАМПАНІІ-2008
Да дня галасавання заста

ецца каля тыдня, а апазіцыя
ўсё ніяк не можа вызначыцца
са сваімі далейшымі паводзі
намі падчас выбараў у Палату
прадстаўнікоў. Складваецца
ўражанне, што нават вядомыя
апаненты дзейнай улады хо
чуць, каб выбарчая кампанія
скончылася як мага хутчэй.

Пакуль нават у Мінску ні я,
ні мае знаёмыя на свае вочы
не бачылі ніводнай улёткі з аг
ітацыяй  за  ўдзел  у  выбарах
альбо супраць. Спецыяльных
выпускаў газет апазіцыйнай
накіраванасці, прысвечаных
выбарам, таксама няма.

Чаму так адбываецца? Ці
14 гадоў суцэльных паразаў
апазіцыі зрабілі сваю чорную
справу? Ці ўлада зноў ужы
вае татальны ціск у адносінах
да сваіх апанентаў і прапано
ўвае гульню без правілаў?

Кандыдат  у  дэпутаты  ў
Кобрынскай выбарчай акру
зе  №12  ад  Беларускага  на
роднага фронту Аляксандр
Мех лічыць, што ў Аб’ядна
ных дэмакратычных сіл (АДС)
на дадзены момант не хапае
сіл і сродкаў, каб эфектыўна
супрацьстаяць уладам:

— На вялікі жаль, не мы
кіруем выбарчым працэсам.
Калі шчыра, то ён уяўляе сабой
шахматную дошку, фігуркі на
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СЯЛЯНЕ ВЫБІРАЮЦЬ БУЛЬБУ. Брэсцкая вобласць, верасень 2008 году.

якой штурхаюць туды-сюды
ўлады. Таму склалася такая
сітуацыя, калі і байкот гэтых
выбараў, і далейшы ўдзел у іх
выглядаюць пройгрышнымі.

Праўда, сам Мех, як  і яго
некаторыя калегі ў рэгіёнах
праводзяць, па прызнанні эк
спертаў  і  незалежных  на

зіральнікаў, які ні дзіўна, да
волі моцныя, цікавыя і эфек
тыўныя выбарчыя кампаніі.

Між іншым, сам Аляксандр
Мех  застаўся  без  працы.
Толькі за жаданне ўдзельні
чаць ў парламенцкіх выба
рах2008  яго  “папрасілі”  з
Кобрынскага ўпраўлення ма

гістральных  газаправодаў
“Белтрансгаза”.

І тым не менш, Аляксандр
здолеў сабраць 4085 галасоў
на  сваю  карысць,  ён  пра
водзіць шматлікія сустрэчы
са сваімі выбаршчыкамі, няг
ледзячы на супраціў уладаў.
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2 Апытанне

ЦІ ВЕРЫЦЕ ВЫ Ў АДРАДЖЭННЕ РАСІЙСКАЙ
ІМПЕРЫІ І НА ЯКОЙ АСНОВЕ?
ВАЛЕР БУЛГАКАЎ,
ГАЛОЎНЫ РЭДАКТАР ЧАСОПІСА “ARCHE”:

“МЫ ПАБАЧЫМ ЯЕ КРАХ”
Гэта трагедыя Расійскай імперыі. Альбо яна адродзіцца,

альбо перастане існаваць. Таму тое, што адбываецца на на
шых вачах, я маю на ўвазе спробы новай тэрытарыяльнай эк
спансіі, гэта, канечне, прыкметы адраджэння імперыі. І, магчы
ма, гэтыя тэрытарыяльныя амбіцыі будуць расці з цягам часу.
Але існуе ў свеце адначасова іншая логіка. Логіка заняпаду
тэрытарыяльных імперый, падобных Расіі. Таму, магчыма, у
кароткачасовай перспектыве Расійская імперыя сапраўды ад
родзіцца. Але, я думаю, праз некалькі дзясяткаў гадоў мы па
бачым поўны і канчатковы яе крах.

АНДРЭЙ ДЫНЬКО, ГАЛОЎНЫ РЭДАКТАР “НАШАЙ НІВЫ”:

“НА РАСІЙСКІМ ТЭЛЕБАЧАННІ”
Расійская імперыя найбольш адраджаецца на расійскім

тэлебачанні.

ПАВЕЛ ШАРАМЕТ, ЖУРНАЛІСТ:

“Я ПРА ГЭТА ЎВОГУЛЕ НЕ ДУМАЮ”
Шчыра кажучы, я пра гэта ўвогуле не думаю. Адраджэнне

Расійскай імперыі мяне не хвалюе ні ў якой форме. Мяне хва
лююць толькі тыя людзі, якія мараць пра адраджэнне Рас
ійскай імперыі і робяць гэта не зусім нармальнымі метадамі.
Але я асабіста не веру ў гэтае адраджэнне. І дай Бог, каб усё
засталося ў тых межах, якія ёсць зараз.

ВАЛЕРЫ, ПЕНСІЯНЕР:

“РАСІЙСКІ ЧАЛАВЕК ПАВІНЕН

АДЧУВАЦЬ ВЕЛІЧ ДЗЯРЖАВЫ”
Расія не можа быць не імперыяй. Калі яна хоча захавацца

ў сённяшніх межах, дык ёй трэба будзе абавязкова адмяняць
аўтаноміі і ўводзіць губерні. Расійскі чалавек можа жыць бед
на, але ён павінен адчуваць веліч дзяржавы. Яму як наркотык
патрэбнае адчуванне сябе маленькай часткай нечага неаб
сяжнага і звышмоцнага. Адраджэння ў межах 1914 году, вядо
ма, не адбудзецца, але ў расійскіх мазгах Расія імперыяй быць
не пераставала.

УЛАДЗІМІР ПАПРУГА, АРХІТЭКТАР:

“ВЕРУ Ў АДРАДЖЭННЕ РАСІІ

ЯК НАРМАЛЬНАЙ ДЗЯРЖАВЫ”
Расія ўсё жыццё хацела быць імперыяй. Але так да канца ёй

і не стала. Расійская гісторыя – гэта суцэльнае малпаванне еў
рапейскіх манархій. Калі ўсе гэтыя імперыі ўвайшлі ў свае межы,
развіваліся не экстэнсіўна, а інтэнсіўна, колькасць пачала пера
ходзіць у якасць, дык у Расіі, практычна, так не было ніколі. Яна
ўсё жыццё жыла нейкімі тэрытарыяльнымі прыростамі. А тэры
торыі ніяк не асвойвала. Галоўным пытаннем робіцца не тое, як
асвоіць тое, што маем. А як бы не згубіць “наша”, каб пра нас не
падумалі, што мы слабыя. Такія дзіцячыя паводзіны для аналізу
паводле Фрэйда. Хочацца ім яшчэ раз пагуляцца ў цацку, якую

сто гадоў таму згубілі. Я веру ў адраджэнне Расіі як нармальнай
цывілізаванай дзяржавы. Такое рана ці позна адбудзецца. Бо
чым болей яна будзе гуляцца ў свае імперскія цацкі, тым больш
яна затрымаецца ў росце. Інтэнсіўны і экстэнсіўны шлях несу
мяшчальныя. Гэта марнаванне часу і рэсурсаў. І гэта вельмі не
бяспечна. Усе імперыі рухнулі. І калі Расія думае, што ў яе выпад
ку можа быць іначай, то гэта памылка.

УЛАДЗІМІР НЯКЛЯЕЎ, ПАЭТ:

“МНЕ Б ХАЦЕЛАСЯ

ПАБЫЦЬ ПАЭТАМ ІМПЕРЫІ”
Гэта тое, чаго не можа быць. Я не памятаю з гісторыі, каб ней

кая імперыя, рухнуўшы, ізноў паўстала. Разам з тым, мне б хаце
лася пабыць паэтам імперыі. Што можа зразумець толькі той,
хто некалі сам быў імперскім паэтам і ведае, што гэта такое.

СЯРГЕЙ, ПРАГРАМІСТ:

“А ЧАМУ НЕ?”
А чаму не? Вядома, гэта не будзе манархія з княствам

Фінляндскім і Каралеўствам Польскім. Але ў межах СНД, дзе
ўсе краіны эканамічна і палітычна завязаныя на Маскву…
Чым гэта не мадэрнізаваная імперыя?

АЛЯКСАНДР ФЯДУТА, ПУБЛІЦЫСТ:

“РАСІЯ ПАКУЛЬ П’Е НАФТУ...”
Не. Досвед паказвае, што калі ў кагосьці многа грошай, ён

альбо співаецца, альбо пачынае рабіць справу. Расія пакуль
што п’е сваю нафту, а справу ўсё яшчэ не робіць. Бо калі б ра
біла справу, людзі б жылі там лепш, чым сёння.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ІМПЕРСКІЯ АМБІЦЫІ
ЯШЧЭ НАРОБЯЦЬ БЯДЫ”

Ці можа Расійская імперыя адрадзіцца? Можа. Але ненадоў
га і адно дзеля таго, каб абрынуцца канчаткова і ўжо ніколі не
паўстаць. Першы крах Расійскай імперыі здарыўся на пачатку ХХ
стагоддзя. Тады яна і мусіла знікнуць, але яе выратавалі баль
шавікі. Дакладней, камуністычная ідэя, праз якую бальшавікі ма
дэрнізавалі Расію і разгарнулі яе экспансіянісцкі патэнцыял на
ўсю зямную кулю. Другі крах Расійскай імперыі адбыўся, як вя
дома, напрыканцы ХХ стагоддзя. Адгароджаная жалезнай засло
най ад цывілізацыі, яна, натуральна, спачатку заняпала, а пасля
развалілася. Трохі акрыяўшы на дэфіцыце сыравіны ў свеце,
Расія спрабуе вярнуць сабе звыклы статус. Але гэтым разам па
чынае з таго, чым звычайна імперыі канцуюцца. З адгароджван
ня сябе ад усяго астатняга свету. Тут, магчыма, трэба патлума
чыць, што імперыі – гэта ва ўсе эпохі адкрытыя геапалітычныя
структуры. Па вялікім рахунку, імперыя не мае межаў. А толькі
яшчэ непабраныя землі. Таму імперыя, якая пачынае аднаўляць
сябе з выбудовы новых Берлінскіх сценаў, не мае аніякіх перс
пектываў. Асабліва, калі ўлічыць, што сёння мы жывем у глаба
лізаваным свеце. І ўжо зусім іншая рэч, што гэтыя імперскія ам
біцыі Расіі дададуць нямала мітрэнгаў цывілізаванаму чалавец
тву. А Беларусі, бадай, найболей. Бо пакуль Расія, як імперыя, на
заўжды сканае, яна яшчэ столькі бяды наробіць...
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ЧОРНЫ АЎТОРАК
ГАДАВІНА ТЭРАКТУ Ў НЬЮ-ЁРКУ – ЛУКАШЭНКА ПЫТАЕЦЦА, ДЗЕ БЕЛАРУСКАЕ КІНО – ШТО АБМЯРКОЎВАЛІ Ў ВІСКУЛЯХ? –

ЖОРСТКІ РАЗГОН АПАЗІЦЫЙНАЙ АКЦЫІ Ў МІНСКУ – СУСВЕТНЫ ФІНАНСАВЫ КРЫЗІС – МІНІСТР ШУКАЕ ПАДТРЫМКІ Ў МАСТАКА

11 верасня свет адзначыў
сёмую гадавіну тэрарыстыч
най атакі на Сусветны гандлё
вы цэнтр у НьюЁрку, у выніку
якой загінулі амаль тры тыся
чы ні ў чым не вінаватых люд
зей. Прэзідэнт Расіі Мядзвед
зеў параўнаў з гэтай датай 8
жніўня 2008 году (дзень, калі
грузінскія войскі абстралялі
Цхінвалі ў Паўднёвай Асеціі). А
расійскае тэлебачанне паказа
ла фільм італьянскіх журналі
стаў, асноўная думка якога –
тэракт  арганізаваў,  нібыта,
амерыканскі ўрад. Чаму, дзеля
чаго? А якая розніца – галоў
нае, каб страшней было... Ула
ды РБ гадавіну тэракту ўвогу
ле абмінулі ўвагай.

Што ж тычыцца абставінаў
і прычынаў “айчыннага” тэ
ракту  на  праспекце  Пера
можцаў  у  Мінску,  адзіны
вынік маштабнага следства ў
гэтай  справе  на  сённяшні
дзень – за кратамі застаюцца
9 супрацоўнікаў фірмы “Садо
чак”, якая займалася імпартам
сокаў з Украіны. У пачку зпад
таматнага соку гэтай фірмы,
як вядома, была схаваная вы
буховая  прылада.  Праўда,
фармальна абвінавачваюць
імпарцёраў  не  ў  гэтым,  а  ў
фінансавых парушэннях.

12 верасня Аляксандр Лу
кашэнка на адкрыцці першага
ў  Беларусі  мультыплекса
(шматзальнага кінатэатра) у
Мінску раскрытыкаваў кінас
тудыю “Беларусьфільм”: “Калі
б сяляне так працавалі як вы,
дык усе б з голаду паўміралі”.
Дзе беларускае кіно, — запыт
ваўся кіраўнік дзяржавы, —
куды  мы  выйшлі?  Грошай
кіношнікам ён абяцаў больш
не даваць. Аб тым, што нацыя
нальная  кінастудыя  здымае
фільмы выключна на расійскай
мове, гаворкі не было.

13 верасня міністр замеж
ных справаў Польшчы Радос-
лаў Сікорскі нечакана сустрэў
ся ў Віскулях са сваім бела
рускім калегам Сяргеем Мар-
тынавым. Падрабязнасці пе
рамоваў  не  раскрываюцца,
але раней паведамлялася, што
Польшча выступае за змякчэн
не  санкцыяў  Еўразвязу  суп

раць РБ (у прыватнасці, скаса
ванне спісу неўязных чыноўн
ікаў). Мартынава, праўда, не
запрасілі  на  пасяджэнне
міністраў замежных справаў
ЕЗ у Брусель. Там заяўляюць,
што пытанне пра адмену сан-
кцыяў будзе вырашана пасля
выбараў 28 верасня, калі на
зіральнікі АБСЕ прызнаюць іх
дэмакратычнымі.

16 верасня, у 9ю гадавіну
знікнення  палітыка  Віктара
Ганчара  і прадпрымальніка
Анатоля Красоўскага, спец-
наз разагнаў на Кастрычніц
кай плошчы ў Мінску акцыю
салідарнасці. Некаторыя
ўдзельнікі – лідэр АГП Ана-
толь Лябедзька (ён балату
ецца  ў  дэпутаты),  намеснік
старшыні БНФ Вінцук Вячор-
ка, ягоны сын Франак Вячор-
ка і іншыя былі збітыя. Спец
назаўцы рвалі нацыянальныя
беларускія і еўрапейскія сцягі.
Пры гэтым ніхто з удзельні
каў акцыі не быў затрыманы.

У Кіеве ў гэты ж дзень пра
ходзіла акцыя памяці журна-
ліста Дзмітрыя Гангадзэ, які
знік восем гадоў таму. Жур
наліст быў забіты, як лічыцца,
паводле  загаду  тагачаснага
прэзідэнта Ўкраіны Кучмы. Але
гэты факт не быў даказаны ў
судзе. Непасрэдныя выканаў
цы злачынства атрымалі па 12
13 гадоў турмы. Акцыю салі
дарнасці ў цэнтры Кіева ніхто
не разганяў.

Тым часам дзень 16 верас-
ня  ўвайшоў  ў  гісторыю  як
чарговы “чорны аўторак”. Так
некалі назвалі на Захадзе 29
кастрычніка  1929  году,  калі
біржавы крызіс на ЎолСтрыце
паклаў пачатак Вялікай дэп
рэсіі. Гэтым разам, пасля таго,
як збанкрутавала адна з са
мых буйных страхавых фірмаў
Леман Бразерс (гэта стала вы
нікам так званага крэдытна
іпатэчнага крызісу), абрынулі-
ся фінансавыя рынкі ва ўсім
свеце – ад Японіі да ЗША. Да
рэчы, у Расіі, кіраўніцтва якой
напярэдадні заяўляла, быццам
глабальны  крызіс  на  ра
сійскую эканоміку не паўплы
вае, рынак каштоўных папе
раў (у тым ліку, акцыі Газпро

ма)  абрынуўся  на 15-20%,  і
таргі на біржах давялося пры
пыніць. На заходніх жа пля
цоўках акцыі буйных кампа
ніяў упалі былі на 4%.

І на завяршэнне – пра мас
тацтва. Гэтымі днямі ў Мінску
быў мастак Барыс Забораў. 35
гадоў таму кампартыйнабээ
сэсэраўскае начальства выму
сіла яго з’ехаць на эміграцыю.
Забораў у Мінску вырас, скон
чыў  тэатральнамастацкі
інстытут, сфармаваўся як мас

Панарама

так. З канца 70х жыве ў Пары
жы, а карціны яго з поспехам
выстаўляюцца ў сталіцах свету.
У  апошнія  гады  мэтр  не  ад
нойчы прыязджаў у Беларусь
(якой прысвечаны амаль усе
яго работы), да сваякоў і сяб
роў.  Гэтым  разам  Заборава
нечакана запрасіў на неафі
цыйную сустрэчу міністр за
межных справаў РБ Мартынаў.
Што ж, здараецца часам, не
мастакі шукаюць прыхільнасці
начальства, а зусім наадварот.

АЎТАМАБІЛЬНАЯ ПОЛЬШЧА

СПЕЦНАЗАЎЦЫ збіваюць Вінцука Вячорку і яго сына Франака
(ляжыць на зямлі). Мінск, 16 верасня 2008 году.

Суседзі

Суседняя  Польшча  за
апошнія гады ператварылася
ў  паўнавартасную  аўтама
більную краіну. Толькі сёлета
тут з канвееру сышло 700 ты
сяч легкавікоў  і грузавікоў.
Да  канца  году  гэтая  лічба
ўзрасце да 1 мільёну 100 ты
сяч  штук,  —  паведамляе
агенцтва  ПАП.  Гэта  на  31%
больш, чым летась. За адзін

месяц  у  краіне  збіраецца
каля 55 тысяч аўтамабіляў, з
іх каля 45 тысяч – легкавікі.

Найбуйнейшы  вытворца
машын  –  фірма  Fiat  Auto
Poland (каля 300 тыс. машын).
На  другім  месцы  —  Opel
Polska (135 тыс.). Наступныя
ўдзельнікі рынку — FSO SA і
Volkswagen, вытворчасць яко
га размяшчаецца ў Пазнані.
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ЗУБАЗНІШЧАЛЬНЫЯ ЗАЯВЫ
ЛУКАШЭНКА ГАТОВЫ ВАЯВАЦЬ ЗА ТАДЖЫКІСТАН?

Адно з першых заданняў
будучаму  складу  Палаты
прадстаўнікоў  Нацыяналь
нага сходу, які будзе абірац
ца 28га верасня, ужо дадзе
на.  На  прэс  канфэрэнцыі
для  расійскіх  журналістаў
на  мінулым  тыдні  Аляк
сандр  Лукашэнка  абяцаў,
што  дэпутаты  абавязкова
разгледзяць пытанне аб не
залежнасці  Паўднёвай
Асеціі  і Абхазіі. Гэтае выказ
ванне  кіраўніка  дязржавы
выклікала, што называецца,
смех у зале.

У сваім выступе Лукашэн
ка  круціўся,  як  вужака  на
патэльні.  Спачатку  ён  рас
павёў, як літаральна вырата
ваў  Абхазію  ад  галоднай
смерці  гадоў  сем  таму,  ад
рынуўшы  прапанову Грузіі
наконт блакады непрызна
най рэспублікі. Потым пат
лумачыў, што адмыслова не
спяшаецца  ўсталёўваць
дыпламатычныя  стасункі  з
Паўднёвай Асеціяй і Абхазі
яй, каб у свеце не склалася
ўражанне  быццам  бы  гэта
зроблена пад ціскам Маск
вы.  І  толькі  потым  заявіў  –

трэба,  каб новыя  дэпутаты
абмеркавалі  гэтую  тэму  і
прынялі рашэнне.

Вядома, што меркаванне
“народных  выбраннікаў”  у
РБ    ніколі  не  было  не  тое
што вырашальным, яно на
ват у дробязях не ўплывала
на  пытанні  знешняй  палі
тыкі  (зрэшты, які  і ў ва ўсіх
астатніх). Таму, калі кіраўнік
дзяржавы  гаворыць  “раз
гледзім  у  парламенце”  –
гэта азначае, што ён проста
шукае  нагоду,  каб  пацяг
нуць час.

І,  дарэчы,  атрымаць  за
сваю  падтрымку  немалыя
прэферэнцыі.  Пра  гэта  ён
чарговы раз празрыста на
мякнуў Маскве.

“Мы  ў  амерыканцаў
мусім  вучыцца,  —  заявіў
Лукашэнка. – Вось глядзіце:
горш не прыдумаеш за тое,
што зрабіў Саакашвілі  і для
Амерыкі,   і   для  сябе,  і   для
ўсяго  свету.  Але  ж  амеры
канцы  яго  не  кінулі.   Падт
рымалі  інфармацыйна,  і ма
тэрыяльна, адразу ж заявілі:
мільярд даляраў даем. Вось
як  трэба  з  хаўруснікамі
абыходзіцца...”

Адразу згадваецца бессмя
ротны Панікоўскі з “Залатога
цяляці”:  “Дай  мільён,  дай
мільён...” Толькі іншыя часы –
іншыя  лічбы.  Між  іншым,
крыху раней тэлеканал РБК
заявіў, што ў абмен на прыз
нанне незалежнасці Паўднё
вай Асеціі  і Абхазіі кіраўнік
Беларусі  запрасіў  чарговы
крэдыт на мільярд даляраў
ды  льготную  цану  на  газ  у
2009 годзе.

Не менш пікантным выг
лядае пытанне пра перспек
тывы  так  званай  саюзнай
дзяржавы. Нават Лукашэнка
мусіў прызнаць, што цяпер
яе будаўніцтва знаходзіцца
на “замарожаным этапе”. А
потым  патлумачыў,  чаму
нельга было ўключыць Бела
русь у склад Расіі: тады апош
няя пазбавілася б хаўрусніка
на міжнароднай арэне.

Уплывовасць афіцыйнага
Мінска  ў  свеце  такая,  што
ўсур’ёз гаварыць пра ягоную

падтрымку па тых ці  іншых
міжнародных  праблемах
проста  не  выпадае.  Тым
больш, што, нават калі Маск
ва па яе звярнулася ў сітуа
цыі з Паўдневай Асеціяй і Аб
хазіяй, Лукашэнка відавочна
пачаў марудзіць з крокамі,
якіх ад яго чакаюць.

Што ж тычыцца ваяўнічых
заяваў,  то  недахопу  ў  іх  з
боку Лукашэнкі ніколі не ад
чувалася.  Так,  дэкларуючы
намер  усталяваць  добрыя
стасункі з Захадам (“мы ж з ім
мяжуем!”), адначасова гаво
рыць: “Упершыню амерыкан
цы атрымалі па зубах” (маю
чы на ўвазе расійскагрузінс
кую вайну).

Але найбольш небяспеч
ным выглядае тэзіс кіраўніка
дзяржавы наконт таго, што
Арганізацыя дамовы пра ка
лектыўную бяспеку мусіць бу
давацца на тым самым прын
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цыпе, што  і НАТО: калі суп
раць  нейкай  краіны  блоку
адбылася агрэсія, на яе баку
ваююць усе дзяржавысябры
арганізацыі.

Нагадаем: у АДКБ уваход
зяць Арменія, Беларусь, Ка
захстан, Кіргізія, Расія, Таджы
кістан і Ўзбекістан. Такім чы
нам,  калі  пажаданне  Лука
шэнкі  будзе  выкананае,  і
раптам пачнецца вайна, да
прыкладу, у Таджыкістане, бе
ларускія  хлопцы  мусяць
браць зброю і ехаць змагац
ца ў гэтую далёкую краіну. А
тое, што на Ўсходзе увесь час
не  надта  спакойна,  робіць
такі варыянт абсалютна рэ
альным. Ці, ратуй Божа, раз
гарыцца  з  новай  сілай
канфлікт  паміж  Арменіяй  і
Азербайджанам. Ізноў бела
русам давядзецца браць уд
зел у чужой вайне?

ВАЛЕРЫ ФІЛІН

БЕЗ ПОДПІСУШто ж тычыцца
ваяўнічых
заяваў, то

недахопу ў іх з
боку Лукашэнкі

ніколі не
адчувалася. Так,

дэкларуючы
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амерыканцы
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ПЕРАД ФІНІШАМ
І ЎЛАДА, І АПАЗІЦЫЯ З НЕЦЯРПЛІВАСЦЮ

ЧАКАЮЦЬ ЗАКАНЧЭННЯ ВЫБАРЧАЙ КАМПАНІІ-2008
Заканчэнне. Пачатак на стар.1

Аляксандра Меха нават не
пусцілі 5 верасня на сустрэчу
з  калектывам  яго  былога
роднага  прадпрыемства  –
Кобрынскага  УМГ.  Разам  з
тым, паводле папярэдніх са
цыялагічных апытанняў, якія
праводзіць  час  ад  часу  ка
манда  Меха,  за  яго  гатовы
прагаласаваць да 70 адсот
каў выбаршчыкаў!

Адкуль што бярэцца? Сам
Мех лічыць, што поспех пры
ходзіць толькі ў тым выпадку,
калі справай займаешся пра
фесійна: “У мяне ёсць юры
дычная  група  з  4  чалавек,
якая займаецца ўсімі права
вымі пытаннямі, якіх, канечне,
падчас гэтай кампаніі хапае;
інфармацыйная група, якая
забяспечвае маіх выбаршчы
каў прапагандысцкай прадук
цыяй; арганізацыйная група,
якая, зразумела, адказвае за
ўсе арганізацыйныя пытанні”.

“Мне вельмі шкада будзе
здымацца з выбарчага мара
фону,  калі  кіраўніцтва  БНФ
прыме адпаведнае рашэнне, –
прызнаецца Аляксандр Мех, –
трэба ж ужо цяпер думаць пра
будучыя грамадскапалітыч
ныя кампаніі. Але, разам з тым,
я выдатна разумею, што цяпе
рашнія  выбары  ўжо  можна
прызнаць несумленнымі, і  іх
вынік па сутнасці прадвызна
чаны. Да таго ж, як ні абяцалі
ўлады зрабіць іх больш спра
вядлівымі і празрыстымі, усё
атрымалася (прынамсі, у дачы
ненні да мяне) наадварот. Калі
падчас мінулай парламенцкай
кампаніі  ў  2004  годзе  мяне
толькі пагражалі звольніць з
працы, дык цяпер звольнілі.
Адзінае  адрозненне  –  тады
былі адміністратыўныя арыш
ты,  а  цяпер  іх  пакуль  няма.
Але гэта не вызначальна”.

Дзеля справядлівасці трэ
ба адзначыць, што не ўсе пап
лечнікі Меха ў партыі  і АДС
цалкам  падзяляюць  ягоны
пункт гледжання.

Кандыдат у дэпутаты ў Га
радзенскайЦэнтральнай вы

барчай  акрузе  №50 ад БНФ
Сяргей Антусевіч заявіў ка
рэспандэнту  нашай  газеты,
што мае намер ісці да канца ў
парламенцкіх выбарах нават
пад пагрозай магчымага вык
лючэння з шэрагаў партыі:

— Каэфіцыент карыснага
дзеяння майго ўдзелу ў гэтай
кампаніі ўжо досыць вялікі.
Можна канстатаваць, што
сітуацыя на месцах змянілася ў
лепшы для нас бок. Пасля інфар-
мацыйна-агітацыйнай кам-
паніі, праведзенай маёй каман-
дай, адна актывістка-лукашы-
стка, якая ўсе папярэднія вы-
барчыя кампаніі агітавала суп-
раць мяне, пры асабістай суст-
рэчы заявіла літаральна на-
ступнае: “Калі бы вы былі не з
БНФ, які выступае за ўступлен-
не Беларусі ў НАТО, я б за вас га-
ласавала на гэтых выбарах”.

Што ўжо казаць пра іншыя
катэгорыі насельніцтва... Так, і
цяпер улады ўжываюць забаро-
неныя прыёмы барацьбы. На-
прыклад, настаўнікі ў школах
раздаюць улёткі майго асноў-
нага канкурэнта – былога рэк-
тара Гродзенскага дзяржаўнага
ўніверсітэта Сяргея Маскеві-
ча. Але цяпер гэтых прыёмчы-
каў нашмат меней. Гэта адна з
прычын таго, што я не буду
здымаць сваю кандыдатуру пе-
рад галасаваннем. Да таго ж,
людзі ў нас паверылі, і іх нельга
пазбаўляць гэтай веры. Як
нельга адмаўляцца ад маніто-
рынгу магчымых парушэнняў
падчас самай важнай часткі гэ-
тых выбараў – галасавання.

Сярод забароненых срод
каў барацьбы супраць гарад
зенскай апазіцыі (у тым ліку, і
Антусевіча) ёсць і наступны. На
папулярным інтэрнэтпартале
“Гарадзенскі форум” быў раз
мешчаны ананімны артыкул
пра тое, як вядомыя мясцовыя
апазіцыянеры шыкуюць на за
ходнія сродкі, будуюць элітнае
жыллё, купляюць дарагія аўта
мабілі і г.д. Сам Антусевіч падае
падатковую  дэкларацыю  з
2000 году. Таму над гэтай дэ
зай проста пасмяяўся. Другі

апазіцыянер, закрануты ў тым
матэрыяле, – Юры Істомін, на
чальнік  выбарчага  штабу
Яраслава Раманчука, які бала
туецца  ў  51й  Гарадзенска
Паўночнай выбарчай акрузе
ад  АГП,  выставіў  на  форуме
абвяржэнне. Ён лічыць, што на
гэтым “бякі” ў адрас іх каман
ды з боку ўладаў скончацца:

— Мы настроеныя толькі
на перамогу ў гэтай выбарчай
кампаніі! Нічога дрэннага па-
куль на адрас акруговай выбар-
чай камісіі сказаць не магу. На
днях яна дазволіла праводзіць
пікеты. Агітацыйная кампа-
нія таксама праходзіць без
усялякіх парушэнняў. Чаму б гэ-
тым не скарыстацца ў поў-
ным аб’ёме і не ўдзельнічаць
непасрэдна ў галасаванні?

Кандыдат у дэпутаты ў Ба
рысаўскай выбарчай акрузе
№62,  старшыня  праўлення
грамадскага аб’яднання “За
свабоднае развіццё прадпры
мальніцтва” Віктар Гарбачоў
лічыць,  што  ў  большменш
буйных гарадах да дэмакра
тычных кандыдатаў ставяцца
нармальна:

— Ніякіх праблем з маёй
дзейнасцю як кандыдата ў дэпу-
таты няма. Гэта тычыцца і
пікетаў, і сустрэч з выбаршчы-
камі, і распаўсюджвання інфар-
мацыйна-агітацыйнай прадук-
цыі. А вось у маіх калег з прадп-
рымальніцкаму руху з глыбінкі
такія праблемы ёсць. Там
больш кансерватыўнае началь-
ства, якое па-ранейшаму ста-
раецца перастрахавацца.

І  тым  не  менш,  усе  сем
кандыдатаў у дэпутаты ад аб
’яднання  “За  свабоднае
развіццё прадпрымальніцт
ва”  катэгарычна  супраць
зняцця з выбарчай гонкі.

Кандыдат  у  дэпутаты  ў
БаранавіцкайЗаходняй ак
рузе  №5,  прадпрымальнік
Мікалай Чарнавус абража
ны  мясцовай  дзяржаўнай
газетай “Наш край”:

— Гэтая газета абліла
мяне брудам за тое, што ў свой
час я прапанаваў стварыць на

беларуска-украінскай мяжы ап-
товыя рынкі, каб індывідуаль-
ным прадпрымальнікам было
лягчэй працаваць. Я падаў адпа-
ведную заяву ў суд, які пасля
шматлікіх пераносаў прызна-
чыў судовае паседжанне на... 30
верасня, калі выбары ўжо зро-
бяць “ту-ту”.

Нядаўна хацеў сустрэцца з
супрацоўнікамі завода аўта-
матычных ліній. Дык яго
кіраўніцтва прызначыла сус-
трэчу на 16.30 , у той час, калі
працоўны дзень на гэтым
прадпрыемстве заканчваецца
ў 16 гадзін. Канечне, ніхто не
прыйшоў. Праўда, сустрэчу ўсё
ж прызначылі на іншы дзень.
Паглядзім… У любым выпадку,
трэба змагацца да канца.

Пазіцыю тых, хто выступае
за  тое,  каб  удзельнічаць  у
выбарах да іх заканчэння, у
цэлым падзяляе і Захад. Ча
совы  Павераны  ў  справах
ЗША  ў  Беларусі  Джонатан
Мур  нядаўна  ў  інтэрв’ю
радыё  “Свабода”  заявіў:
“…Верачы, што палітычным
партыям адведзена важная
роля  ў  Беларусі,  я  мяркую,
што яны павінны самасцвяр
джацца як мага больш актыў
на, асабліва ў выбарчы час”.

Палітолаг Віктар Чарноў
абсалютна салідарны з дум
кай заходняга дыпламата:

— Момант для байкоту
даўно ўпушчаны. Цяпер, калі да
яго заклікаць нашых падат-
каплатнікаў, то на гэты
заклік пазітыўна адгукнуцца
дзесьці 5-10 адсоткаў – не бо-
лей. Аналізуючы паводзіны бе-
ларускіх выбаршчыкаў апош-
нія 14 гадоў, магу сказаць, што
адмову апазіцыянераў удзель-
нічаць непасрэдна ў галаса-
ванні яны расцэняць не інакш
як слабасць і баязлівасць. На
вялікі жаль, беларускае гра-
мадства ўзору 2008 году зусім
не польскае – узору васьмідзе-
сятых гадоў мінулага стагод-
дзя. Таму дэмакратам з на-
шым электаратам яшчэ трэ-
ба працаваць і працаваць…

ГЕНАДЗЬ БЕРТАШ
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ІЛЖЭ-АЎТАРАДЫЁ
АЛЬБО “7 ДНЕЙ” ЗМАГАЮЦЦА З АСІМІЛЯЦЫЯЙ

Са складанай нацыяналь
най сітуацыяй у Грузіі пра
цягвае  знаёміць  чытачоў
тыднёвік “7 дней”.

“А сколько сил было потра-
чено на переписывание исто-
рии региона. Начали с «прива-
тизации» древнего Колхидско-
го царства. Теперь, по грузинс-
кой версии, аргонавты плыли
за золотым руном не куда-ни-
будь, а в Грузию, и Медея, ко-
торую они увезли в Грецию,
была грузинкой.

(…) Было и целое направле-
ние в грузинской историогра-
фии, которое с пеной у рта до-
казывало, что абхазы — это
грузины, только не совсем пра-
вильные.

И действительно, можно ли
считать «правильными» лю-
дей, наотрез отказывающихся
ассимилироваться, да еще раз
в десять лет направляющих в
Москву петиции с просьбой
включить эту автономную
республику в состав РСФСР? А
можно ли считать «правиль-
ными» южных осетин, мечтаю-
щих воссоединиться с Северной
Осетией? Пока власть в Моск-
ве была сильной, в Тбилиси «не-
правильных пришельцев», скри-
пя зубами, терпели. Но стоило
в Кремле появиться Горбачеву,
как кровавые события начала
века повторились. Уже в декаб-
ре 1990 года первый президент
республики Звиад Гамсахурдиа
«зажег» войну в Южной Осетии,
упразднив ее автономию, а спус-

тя месяц — напустив на нее
милицейско-бандитские фор-
мирования. А в августе 1992
года произошло нападение на
Абхазию. На этот раз средне-
вековой жестокостью и геноци-
дом «отличился» второй пре-
зидент Грузии Э.Шеварднадзе. В
августе 2008 третьим стал
М.Саакашвили”.

Тое, што грузінскія ўлады
свае  ўнутраныя  праблемы
вырашалі з дапамогай танкаў
і аўтаматаў, вядома, аўтары
тэту ім не дадае. Але вось чы
таць наконт адмоваў асіміля
вацца ў цалкам асіміляванай
газеце неяк дзіўна.

А “Народная газета” спра
буе апраўдаць захады ўраду ў
абмежаванні імпарту. А такса
ма спрагназаваць блізкую бу
дучыню беларускіх прылаўкаў.

“По официальной статис-
тике, в январе—июле теку-
щего года доля продажи това-
ров отечественного произ-
водства магазинами в объеме
их розничного товарооборота
составила 78,8 процента, в
том числе продовольствен-
ных товаров — 85,5, непродо-
вольственных — 69,6 процен-
та. Причем если сравнить с
аналогичным прошлогодним
периодом, удельный вес основ-
ных отечественных продто-
варов вырос, а промышленной
продукции — уменьшился (…)

Среди непродовольствен-
ных товаров в январе—июле
потребительский патрио-

Саюздрук

Радыёхвалі
У ЧЫМ СЭНС ЖЫЦЦЯ? —
НЕ ПЫТАЙЦЕСЯ, ЛЕПШ БОЛЕЙ ЖАРТУЙЦЕ

Я сам асабіста спяваць не
ўмею, але вельмі люблю. Таму
з вялікай радасцю пачуў, як на
Радыё Свабода пачалася но
вая  музычная  перадача  –
“Барды Свабоды” з вядучым
Змітром Бартосікам. На пра
цягу цэлага тыдня вядучы га
ворыць з артыстамі, і гучаць
іхнія песні. Што вельмі пры
емна, песні гучаць цалкам, да

канца. Гэткі цыкл нам абяца
юць  зрабіць  на  ўвесь  год.  І
калі так будзе, я асмелюся да
даць жменьку сваіх прапано
ваў, каб перадачы былі яшчэ
больш разнастайныя і ціка
выя.  У  апошняй  перадачы
Зміцер Бартосік запытаўся ў
Андрэя Мельнікава “У чым, па
твойму, сэнс жыцця?” Я б быў
асцярожны з такімі сакрамен

тальнымі фразамі. Іншым ра
зам анекдот альбо нейкае па
бытовае  здарэнне  могуць
расказаць пра сэнс жыцця на
шмат больш. Так што асабліва
не філасофствуйце, а болей
жартуйце. Добра было б яшчэ
падрабязна  расказаць  не
толькі пра асобных выканаў
цаў, але і пра фестывалі бар
даўскай песні. І яшчэ абавяз

тизм наиболее проявился в
отношении цветных телеви-
зоров (96 процентов), а также
трикотажных и чулочно-но-
сочных изделий (по 87 процен-
тов). Чуть менее, но все же
крепки позиции у отечествен-
ных производителей строй-
материалов, холодильников и
морозильников, обуви, одежды
и белья. А вот со стиральны-
ми машинами, синтетически-
ми моющими средствами си-
туация совсем иная: 60—65
процентов денег потребите-
ли потратили на импорт.

Выходит, что тому, кто
верит в приближающийся де-
фицит, впору запасаться если
не стиральными машинами,
то стиральными порошками
уж точно?”

Штосьці не верыцца, што
ўся  гэтая  каша  заварылася
толькі  дзеля  ратавання
пральных машын і парашкоў.
А піва з пяльменямі? А тыя ж
DVD і ноўтбукі? Узгадваецца
нядаўняя  ідэя  Лукашэнкі
зрабіць беларускі сотавы тэ
лефон. Не здзіўлюся, калі не
ўзабаве ў нас з’явіцца айчын
ны кампутар. (Паводле апош
няй  інфармацыі, пастанова
аб максімальнай гандлёвай
надбаўцы  на  імпарт  у  30%,
што робіць яго закуп нявы
гадным,  Міністэрства  эка
номікі РБ адклікала – рэд;)

Беларускі чалавек вельмі
даверлівы. Ён даказваў гэта
не раз на шматлікіх выбарах

і рэферэндумах. Але выгля
дае на тое, што ў беларускай
даверлівасці  няма  межаў.
Пра новы рэкорд піша газета
“Рэспубліка” у крымінальнай
хроніцы.

“Восьмидесятилетний жи-
тель деревни Габрилеевка На-
ровлянского района стал жер-
твой лже-”Авторадио”, сооб-
щает БЕЛТА.

Накануне сельский житель
получил SMS-сообщение о том,
что он стал победителем ро-
зыгрыша на российском “Авто-
радио” и выиграл автомобиль
БМВ. По указанным телефонам
в России ему предлагалось уточ-
нить условия получения приза.
Созвонившись, пенсионер узнал,
что автомобиль ему будет до-
ставлен курьером после пере-
числения 1,6 тысячи доллара
на счет в одном из российских
банков. Пожилой мужчина от-
правил названную сумму, одна-
ко на следующий день телефо-
ны, по которым он звонил нака-
нуне, были отключены. Сельча-
нин обратился в милицию, с
чьей помощью выяснил, что
российское “Авторадио” такие
розыгрыши не проводило”.

Як пісаў Булат Акуджава,
“на  дурака  не  нужен  нож,
ему с три короба наврешь, и
делай  с  ним,  что  хош”.  Які
цудоўны прыклад беларуска
расійскай інтэграцыі! Напэў
на, у самой Расіі такіх дурняў
ужо не адшукаць.

АЛЕСЬ КАНЮЦІЧ

кова трэба называць адрасы,
дзе можна набыць запісы на
шых  спевакоў.  А  на  сайце
Радыё Свабода трэба было б
друкаваць  тэксты  і  акорды
найлепшых  песень.  І  можа
тады спраўдзіцца мара паэта
пра  песні, якія б “сябрына за
пела ў Бярэсці, а рэха ўзышло
за Дняпром, за Дзвіной...”

СЯРЖУК ВІТУШКА
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ШВЕЙЦАРСКІ СЫР
НЕ СЁРБАЕМ ПАКУЛЬ РАСЕЙСКІЯ “ШЧЫ” –

І ЗА ГЭТА ДЗЯКУЙ...
Так, задалі ўсяму свету за

дачку грузінскія падзеі! Сотні
артыкулаў,  рэпартажаў,  ка
ментароў. Заблытаўшыся ў гэ
тым гушчары, думаеш – а ці
магло ўсё быць іначай? Каб і
авечкі былі цэлыя, і воўкРасея
калі не сыты, дык спакойны?

Пры ўсёй павазе да дысі
дэнтаў, франтоў і саюдзісаў,
можна  сказаць:  незалеж
насць дасталася былым са
вецкім рэспублікам, як той
вароне – кавалак сыру.

Калі гэты сыр быў швей
царскі, дык ніводная рэспуб
ліка яго так і не пакаштавала.

Можна  зразумець,  чаму
краіны Балтыі, што нацярпе
ліся ад свайго ўсходняга су
седа,  пры  першай  нагодзе
схаваліся пад парасон НАТО.
Тое  ж  датычыць  і  былых
“краін  народнай  дэмакра
тыі”? – Будапешт і Прага свае
крыўды памятаюць.

Цяжэй дапяць, чаму нават
думка – нават мара! – пайсці
шляхам  Швейцарыі  –  ні  ў
кога  там  не  ўзнікала?  Ска
заць  бы:  чума  на  абодва
вашы дамы, і заняцца толькі
сваімі праблемамі!..

Чаму  гэтая  маленькая
краіна дасюль застаецца адз
інкавым  феноменам?  Чаму
яе шлях такі непрывабны для
іншых? Шлях краіны, якую аб
мінулі  абедзве  сусветныя
вайны, якую не чапаў нават
людажэр  Гітлер?  Гісторыя
якой выклікае зайздросныя
пытанні  –  чаму  монаэтніч
ную Польшчу разрывалі на
тры кавалкі тройчы, а трох
моўную  Швейцарыю  –  не?
Чаму  яны  самі  не  рвуцца  –
нямецкамоўныя да Аўстрыі і
Нямеччыны,  а  астатнія  да
Італіі і Францыі?

У  пэўным  сэнсе  на  гэтае
пытанне адказала літоўская
пісьменніца  і падарожніца,
што выступае пад псеўдані
мам Candy Cactus. Нядаўна
яна вярнулася з падарожжа
на  Каўказ,  —яшчэ  да  ўсіх
падзей. (Дарэчы, перамяшча

ецца яна выключна на сваім
ровары.)

На Каўказе яе найбольш
уразіла тое, што ледзь не ў
кожнай  цясніне  жывуць
людзі іншага родуплемені? –
абхазы,  аварцы,  аджарцы,
грузіны... і так далей па алфа
віце, уключаючы расейскіх
“духабораў”.  “Адзінае,  што
можа ўсіх аб”яднаць – агуль
ны дабрабыт, і галоўная зада
ча дзяржавы – яго стварэн
не”,  –  робіць  выснову  на
зіральніца.

І  гэта  –  праўда.У  той  жа
Літве  эйфарыя  ад  трохко
лернага сцяга, уласнага вой
ска  і матросаў у белых гет
рах хутка прайшла, калі выс
ветлілася, што зарплата зас
таецца ў некалькі разоў мен
шай, чым у суседзяў па но
вым блоку. І пачаўся масавы
зыход  у  эміграцыю.  Тут,  на
месцы, ужо не хапае ўсіх, –
будаўнікоў, электрыкаў, ме
дыкаў, настаўнікаў. Тое самае
ў Польшчы і ва Ўкраіне.

Вядома, раздача расейскіх
пашпартоў тлумачыцца зусім
не клопатам пра асецінаў ды
абхазаў. Але няхай хто пасп
рабуе ўгаварыць швейцарца
памяняць свой пашпарт на
расейскі!

Свабоднага  чалавека  ў

Стрэмкі

сваёй дзяржаве можа ўтры
маць дабрабыт і магчымасць
рэалізацыі  сваіх  здольнас
цяў. Калі галодны абадранец
ганарыцца сваёй “державой”
толькі таму, што яе ўсе баяц
ца, ён проста раб, халоп.

Няўжо  грузіны  не  разу
мелі, што лозунг “Грузія для
грузінаў”, падмацаваны палі
тыкай “гарматы замест мас
ла” немінуча прывёў бы да
распаду краіны, нават калі б
ніякай Расеі не існавала?

“І  ланцужкоў  –  ніякіх,  а
толькі цяпло, цяпло...” – пяе
Вераніка Доліна.

Вось  бы  так  і  Беларусі  –
паслаць як найдалей усе саю
зы і блокі, аб’явіць вечны ней
тралітэт, падпісаць вечны мір
з усімі суседзямі, ды жыцьпа
жываць  і  дабра  нажываць.
Вось гэта і магло б стаць на
шай нацыянальнай ідэяй – н
йбольш  адпаведнай  нашай
славутай памяркоўнасці.

Але гэта ўсё – мары, лету
ценні. Не для нас швейцарскі
сыр.

І ўвогуле – і цяпер, і яшчэ
гадоў 2530 нашу дыету буд
зе  вызначаць  адна  і  тая  ж
асоба.

Не сёрбаем пакуль расей
скія “шчы” – і за гэта дзякуй...

АЛЕГ АБЛАЖЭЙ

ПАКАЗУХА
Гаспадыня

ВЫСТУПЛЕННЕ ГРУЗІНСКАГА АНСАМБЛЯ на 7-ым фесты-
валі нацыянальных меншасцяў Беларусі. Гродна, чэрвень 2008
году. Фота з архіву.
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Яна паўсюль. Пачынаючы
ад  аднолькавых  бетонных
платоў магілёўскай вытвор
часці ўздоўж шляхоў і дарог.
Гэтыя  платы  пастаўлены  за
дзяржаўны кошт, каб нягеглыя
самаробныя агароджы не зас
мучалі позірк… Толькі чый?
Чыноўнікаў? Гасцей – немцаў
ды расіянаў, што едуць транз
ітам? Грамадзянаў краіны?

За  кожным  такім  плотам
хаваецца прыватнае жыццё, у
якім паказуха таксама займае
значнае месца – на апошнія
грошы спраўляюцца дні на
родзінаў. Ладзяцца пышныя
памінкі,  на  якіх  даводзіцца
чуць: “Каб нябожчыка так пры
жыцці кармілі  і хвалілі, дык
можа і жыць застаўся б”. Але
не – усе добрыя словы толькі
для юбілеяў і памінак.

На мінулых парламенцкіх
выбарах мне давялося быць
назіральніцай у Цэнтральнай
выбарчай камісіі. Цэлы месяц
трэба было хадзіць у шэры бу
дынак  на  Плошчы  Незалеж
насці – туды, дзе “зразалі з вы
барчай дыстанцыі кандыдатаў
ад апазіцыі”. Першы раз мне
здавалася, што іду ў пячору да
злых монстраў, якія зачаравалі
ўсю  краіну.  І  што  ўбачыла?
Групу кепска апранутых люд
зей, якія “рашалі вапросы” на
чале  з  Ярмошынай,    якая,  у
сваю чаргу, з сумам у вачах то
скардзілася на стому: “Як бы
дзень сённяшні перажыць”, то
спрабавала  весяліць  калег
анекдотамі  кшталту:  “Я  не
член партыі, я яе мозг”. Было
цікава,  што  робяць  гэтыя
людзі, калі прыходзяць дамоў,
як бавяць вольны час, ці гана
рацца імі іх блізкія?

Так шмат хлусні паўсюль –
ўсё не тое, чым здаецца напа
чатку.  Хлусня  ў  школах,  на
вуліцах, у тэлевізары, у асаб
істых размовах.  І за ўсім гэ
тым жаданне прадэманстра
ваць, што ўсё добра.

Але  навошта  здавацца
лепшым,  чым  ты  ёсць?  Каб
спадабацца? Але ж усё роўна
наступае момант, калі, як у
казцы, “пазалота ўся сатрэц
ца, а свіная скура застанец
ца”. Чалавек пачынае падман
ваць іншых, бо падманвае са
мога  сябе.  Каб  кожны  стаў
шчыры  сам  з  сабой,  шмат
што змянілася б.

ПАЛІНА КАЧАТКОВА
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ШОЎ ВЫ ГАВОРЫЦЕ?
УЛАДЫ ДАЗВОЛІЛІ КАНДЫДАТАМ ВЫСТУПІЦЬ “НА БІС”

Цэнтрвыбаркам зрабіў усім кандыда
там у дэпутаты, а таксама іх выбаршчы
кам падарунак. Усе іх пяціхвілінныя вы
ступы, якія прагучалі ўжо ў тэлефіры,
было вырашана паўтарыць, ды яшчэ ў
так званы праймтайм – пасля сёмай
гадзіны вечара. Жыхарам сталіцы асабл
іва пашанцавала – кандыдацкія выступы
на гэтым тыдні паказвалі амаль адна
часна  каналы  СТВ  (які  вяшчае  на
Мінскую вобласць) і сталічны “Лад”.

Афармленне студыяў на абодвух ка
налах нічым не саступала адно аднаму.
Адзінае  адрозненне  –  на  карысць
“Лада”: інфармацыя пра кандыдатаў па
давалася ў цітрах на беларускай мове.
Што не перашкодзіла, праўда, усім выс
тупаць парасійску. Былі, праўда, выклю
чэньні: лідэр АГП Анатоль Лябедзька,
напрыклад, частку свайго выступу пра
маўляў пабеларуску.

Здавалася б, кандыдаты, асабліва ад
апазіцыі, павінны былі б толькі радавац
ца – нарэшце,  ім далі магчымасць на
ўпрост звярнуцца да выбаршчыкаў. Пра
гэта дэмакратычныя сілы  толькі  і ма
рылі апошнія 12 гадоў. Але ж радасці, ці
хоць бы ценю ўсмешкі на тварах дэмак
ратычных кандыдатаў мне асабіста так
не ўдалося ўбачыць – нават на мілых
тварах беларускіх жанчын.

Усе былі занятыя вельмі сур’ёзнай
справай. Адны, што выступалі ў падт
рымку дзеючай улады, а знчыць – стаб
ільнасці, даводзілі, што яны сваім сацы
яльным паходжаннем, адукацыяй, пра
цалюбствам, проста самім фактам свай

 ЯКІ ЛЁС ЧАКАЕ АПАЗІЦЫЮ ПАСЛЯ ВЫБАРАЎ?
ВАШЫ АДКАЗЫ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ

го існавання абсалютна зас
лужылі на тое, каб засядаць у
палаце прадстаўнікоў. Праг
рама?  Ну,  напрыклад  –  каб
старэйшае пакаленне пава
жалі, а маладое падтрымлі
валі (я не жартую – так на по
ўным сур’ёзе фармуляваў за
дачу парламента адзін бес
партыйны кандыдат з Мінска).

Другія крытыкавалі ўладу,
абяцалі раскрыць усю праўду
пра тое, куды ідуць народныя
грошы,  казалі,  што  амаль
ніводзін апазіцыйны канды
дат не патрапіў у выбарчыя
камісіі, а гэта пагражае фаль

Блакітны агеньчык

МАЛЮНАК WWW.VASHSMEH.COMсіфікацыяй выбараў. Гэта вельмі важнае
пытанне, зразумела. Для апазіцыі. А ці
так ужо важна, падумалася, было нагад
ваць гэта выбаршчыкам? Ці сапраўды
яны гэтага не ведалі, ці хоць бы не зда
гадваліся пра фальсіфікацыі?

І  ці  варта  было  траціць  дарагія
хвіліны эфірнага часу на фразы кшталту
“суткамі з экранаў не сыходзіць твар
аднаго  вусатага  чалавека…”?  (Тым
больш, што аўтар гэтай фразы, вядомы
апазіцыянер, таксама носіць вусы).

Могуць сказаць – а што было рабіць
апазіцыйным кандыдатам, пастаўленым
у жорсткія рамкі пяці хвілінаў, ды яшчэ
ў запісы, пад пільным кантролем началь
ствам?  Адмаўляцца  ад  эфіру,  як  гэта
зрабілі некаторыя дзеячы ў рэгіёнах?
Думаецца, як мінімум, варта было за
гадзя падумаць, як гэтым часам распа

радзіцца. Ну, калі не відэакліпы ства
рыць  (бо кожная капейчына на ўліку
дзяржавы) – хоць і гэта не выключана,
дык хоць папрацаваць з прафесійнымі
рэжысёрамі, сцэнарыстамі, акторамі,
псіхолагамі. Каб, найперш, паверыць у
сябе і свае сілы, а потым паспрабаваць
агітаваць выбаршчыкаў.

Некалі, у 60я гады, калі тэлебачанне
рабіла першыя крокі, французскія кры
тыкі з’едліва назвалі яго: “гаваркія гало
вы”. Колькі ўжо гадоў прайшло, а на тэ
леэкранах падчас выбарчай кампаніі –
паранейшаму адны галовы, якія чыта
юць тэкст з паперкі.

Вельмі захапляльнае відовішча. Калі
не лічыць усіх астатніх.

МАКСІМ ПЕШКА

№131, 18-24.9.2008 г.



ШАНОЎНЫЯ ЧЫТАЧЫ! КАБ ГАЗЕТА “СВАБОДА” ПРЫХОДЗІЛА ДА ВАС РЭГУЛЯРНА І

ДОБРЫМ ДРУКАМ, РЭДАКЦЫІ ПАТРАБУЕЦЦА ВАША ПАДТРЫМКА. НАКІРОЎВАЙЦЕ, КАЛІ

ЛАСКА, ВАШЫ АХВЯРАВАННІ ЗВЫЧАЙНЫМ ПАШТОВЫМ ПЕРАВОДАМ НА АДРАС:


